
HET SLAGKRUISER-PLAN

naar Indië de beschikking moeten hebben over een 'naar mijn oordeel
absoluut noodzakelijke drievoudige overmacht'. Anders gezegd: 'de gehele
Japanse slagvloot' zou in de Indische archipel dienen te verschijnen,

'hetgeen reeds uit technisch-nautische overwegingen haast ondenkbaar is, zulks
nog afgezien van het grote gevaar van de kant Uwer Majesteits onderzeeboten
waaraan die grote en betrekkelijk logge schepen zouden blootstaan. Wanneer mij
gevraagd werd, een schatting te maken van de preventie die voor Nederlands-
Indië van een viertal zware schepen zou uitgaan, dan zou ik, om de gedachten te
bepalen, een percentage van 96% willen aangeven, terwijl het percentage bij de
huidige vlootsterkte op niet meer dan 40 % kan worden geschat, m.a.w. thans
moet onze veiligheid voor meer dan de helft uit het ingrijpen (politiek of militair)
van andere mogendheden komen."

Wij willen, dit optimistisch stuk aanhalend, niet betogen dat het voor ons
land in het perspectief van '39 zinloos was, slagschepen op stapel te zetten;
wel, dat de hoopvolle verwachting die admiraal Furstner van hun aanwezig-
heid koesterde: dat Nederland in dat geval, los van de bijstand van anderen,
de veiligheid van het overzeese eilandenrijk voor 80 of 96% gewaarborgd
zou hebben, irreëel was.

De regering besloot tot de aanbouw van drie slagkruisers, elk groot
ca. 27000 ton, en voorzien van de nodige entourage aan kleinere eenheden.
Een daartoe strekkend wetsontwerp, op 30 april I940 in Batavia door de
VoIksraad aangenomen, kwam in Den Haag bij de Staten-Generaal
niet meer in behandeling. Wij zullen in een later deel zien dat daarmee het
slagkruiserplan allerminst verdwenen was uit de geest van admiraal Furstner
en zijn naaste medewerkers.

Op de marinestrijdkrachten die zich (met inbegrip uiteraard van de
Marineluchtvaartdienst) mei '40 in Nederlandse wateren bevonden, komen
wij in het volgend deel terug. Zij bleken tegen hun taak, die, met de land-
macht vergeleken, relatiefbeperkt was, opgewassen. Daar zij aan toegevoegd,
dat verscheidene van de in de vaart zijnde eenheden van de Koninklijke
Marine op artilleristisch gebied voor die tijd goede capaciteiten hadden" en
dat met name de onderzeeboten, waarvan er tussen '32 en '40 veertien in
dienst gesteld werden, de vergelijking met onderzeeboten van andere
mogendheden glansrijk konden doorstaan - en waarlijk: wij willen de
inspanning niet onderschatten die het de marinestaf in de jaren '30 gekost
heeft om een hopeloze veroudering van de varende vloot in al haar ge-
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